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                                                                  د.هشذعٔ علإّ جثش  , القادسالفشع : الن٘و٘اء الح٘اذ٘ح                      أعن الوششف : أ.م.د عثذ القادس عثذ الُْاب عثذ 

 عٌْاى الشعالح أّ الأغشّحح :

          

 

 

 قذ ّالنالغْ٘م)د( ف٘راه٘ي ذغ٘ش فٖ هغرْٓ أى إلٔ ذش٘ش الثشاُ٘ي هي العذٗذ ٌُاكّ ,الأغشّحح : داء الغنشٕ اظطشاب آٗعٖ  هضهي  هلخص

ٗشذثػ ( أ) الذٌُٖ الثشّذ٘ي ماى ذشم٘ض إرا الْاظح ف٘وا هي الأًغْل٘ي . ل٘ظ ّهواًعح عول الغنشٕ الٌْع الثاًٖ ذطْس هشض فٖ دّسا ذلعة

  الغنشٕ هي هشض ٗعاًْى الزٗي الوشظٔ لذٓ( أ) الذٌُٖ ّالثشّذ٘ي)د( ف٘راه٘ي هغرْٓ لق٘اط الذساعح . ذِذف ُزٍ الثاًٖ الٌْع الغنشٕ توشض

الأًغْل٘ي ًّوػ الذُْى ّتعط العْاهل الأٗع٘ح  الأخشٓ ّ لوعشفح  ف٘وا  هع هواًعح عول )د(ف٘راه٘ي الثاًٖ ّ لرشخ٘ص العلاقح ت٘ي هغرْٓ الٌْع

 شولد الاًغْل٘ي . وقاّهحت ف٘وا ٗرعلق)د( هغرْٓ ف٘راه٘يهع أسذثاغ أّ لَ الثاًٖ  الٌْع  الغنشٕ ٗشذثػ توشض (أ) الذٌُٖ هغرْٓ الثشّذ٘يارا ماى 

ًّوػ الذُْى HbA1 ّ (أ) ألذٌُٖ الثشّذ٘ي ( ّالأًغْل٘ي ّالجلْمْص ّد ف٘راه٘ي)ّق٘ظ مل هي  الثاًٖ الٌْع هشٗط عنشٕ هي 08  الذساعح

 ّ هقاّهح الأًغْل٘ي ّ BMIمرلح الجغن  دل٘ل هع تعلاقح عنغ٘ح هعروذج احصائ٘ا ٗشذثػ )د(الذساعح تأى ف٘راه٘ي أظِشخ ُزٍ قذ اخشٓ ّّعْاهل 

ًغرٌج تأى  .HOMA-IS, ((HDL-c) الأًغْل٘ي) هع حغاع٘ح هعروذج إٗجات٘ح ٗشذثػ تعلاقح تٌ٘وا ,الذُْى الثلاث٘ح HbA1c هغرْٓ الأًغْل٘ي,

ذطْس داء ٗعرثش عثة فٖ ٗشذثػ تقْج هع هقاّهح الاًغْل٘ي ّ ّالغنشٕ ٗؤثش فٖ ذْاصى الجلْمْص ٔظشه ظويهغرْٓ ف٘راه٘ي )د(  ضًخفاأ

د ّ هغرْٓ  هغرْٓ ف٘راه٘ي ت٘ي ذذاخل إٔ ْٗجذ لا ّمزلل الثاًٖ الٌْع  الغنشٕ توشضلا ٗشذثػ  (أ) الذٌُٖ ّالثشّذ٘ي الثاًٌْٖع الالغنشٕ 

 . ) IR) الاًغْل٘ي تالٌغثح الٔ هقاّهح (أ)الذٌُٖ  الثشّذ٘ي
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                Diabetic Mellitus is a chronic  metabolic  disorder, There is several evidence suggest that altered  vitamin D   and 

calcium homeostasis may play role in development of Type 2 diabetes mellitus  and  insulin resistance. It is not clear 

whether Lp(a) concentration is related to type 2 diabetes or associated with insulin resistance. The aim of the present 

study to estimate  vitamin D status  and Lipoprotein (a) levels among patients  with T2DM , to investigate  association  

between vit D levels with  insulin resistance , lipid profile and some metabolic  factors  and  to demonstrate whether 

Lp(a) levels are linked to T2 DM and to investigate the interaction between Vit D  and Lp (a) levels with respect to 

insulin resistance .This study  included 80 patients withT2DM and measure of levels (vit D, insulin , FBS ,HbA1c, 

Lp(a) , lipid profiles and other factors . This study showed that vit D is associated with an inverse relationship with 

BMI , HOMA-IR, insulin , HbA1c, TG statistically significant  independent , while positive  significant independent  

association  with HOMA-IS , HDL-c .The present study concluded that low vitamin D level among diabetic subject 

affects in  glucose homeostasis and  strongly associated with insulin resistance and  contributes to the development of 

Type II diabetes mellitus . Lp(a) levels were not  related to T2DM .In addition to that there is no interference between  

levels of  vitamin D  and lipoprotein (a) levels with respect to insulin resistance (IR) . 
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Relationship of vitamin D status and Lipoprotein(a) levels with insulin resistance and other metabolic markers in 

Type 2 Diabetes Mellitus 

 


